

光学计量与测试

基于立体视觉的风洞模型姿态测量方法

陈杰春<sup>1,2</sup>;郭鸣<sup>1</sup>;丁振良<sup>2</sup>;袁峰<sup>2</sup>

1.东北电力大学自动化工程学院,吉林吉林132012;  
2.哈尔滨工业大学自动化测试与控制系,黑龙江哈尔滨150001

摘要:

探讨一种基于立体视觉的风洞模型姿态测量新方法。在模型壳体上安装一个可生成2根双向准直激光束的合作目标,然后将模型安放在两个幕墙之间。投射在幕墙表面的激光束生成4个指示光斑,借助于立体视觉技术测量出每个指示光斑在世界坐标系内的3D坐标,然后根据向量的坐标变换原理确定风洞模型的姿态。给出了确定模型姿态的解析表达式,此外在实验室环境下对该方法作了验证,初步的实验结果表明:当幕墙间距约为6m时,姿态角的最大测量误差不超过0.05°。

关键词: 立体视觉 风洞模型 姿态测量

Stereo vision based attitude measurement of aircraft model in wind tunnel

CHEN Jie-chun<sup>1,2</sup>; GUO Ming<sup>1</sup>; DING Zhen-liang<sup>2</sup>; YUAN Feng<sup>2</sup>

1. College of Automation Engineering Northeast Dianli University, Jilin 132102, China;  
2. Department of Automatic Measurement and Control Harbin Institute of Technology, Harbin 150001, China

Abstract:

This paper investigates a stereo vision based method for model attitude measurement in wind tunnel test. A cooperative object, which can generate two bidirectional collimated laser beams, is firstly mounted on the shell of an aircraft model, and then the aircraft model is placed between two screens. The laser beams, which are projected onto the screen surfaces, generate four laser spots. Once the 3D coordinates of the laser spots are measured accurately by means of stereo vision technique, the attitude of the aircraft model can be determined by the principle of coordinate transformation. The analytical expressions for determining the attitude of an aircraft model in wind tunnel are presented in the paper. In addition, the proposed method was validated in a controlled laboratory condition. The preliminary experimental results show that the maximal error of attitude measurement is less than 0.05° on condition that the distance between two screens is about 6m.

Keywords: stereo vision aircraft model attitude measurement

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 陈杰春(1974-),男,黑龙江宾县人,博士,讲师,主要从事视觉测量技术研究工作。

作者简介:

作者Email: chenjiechun@sina.com

参考文献:

[1] 张孝棣,蒋甲利,贾元胜,等.视频测量方法在风洞模型姿态角测量中的应用[J].实验流体力学,2005,19(3):21-25.  
ZHANG Xiao-di,JIANG Jia-li,JIA Yan-sheng,et al. Videogrammetry application in wind tunnel model attitude measurement [J]. Journal of Experiments in Fluid Mechanics, 2005,19(3):21-25. (in Chinese with an English abstract)  
[2] 谢海斌,龙志强,刘恒坤,等.利用线阵CCD自动测量MSBS中悬浮模型的位置与姿态[J].国防科技大学学报,2004,26(4):107-111.  
XIE Hai-bin, LONG Zhi-qiang, LIU Heng-kun, et al. Auto-measuring the position and attitude of the model suspending in MSBS by applying CCD array [J]. Journal of National University of Defense Technology,

扩展功能

本文信息

- Supporting info
- PDF(1585KB)
- [HTML全文]
- 参考文献[PDF]
- 参考文献

服务与反馈

- 把本文推荐给朋友
- 加入我的书架
- 加入引用管理器
- 引用本文
- Email Alert
- 文章反馈
- 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- 立体视觉
- 风洞模型
- 姿态测量

本文作者相关文章

- 陈杰春
- 郭鸣
- 丁振良
- 袁峰

PubMed

- Article by Chen, J. C.
- Article by Guo, M.
- Article by Ding, Z. L.
- Article by Yuan, F.

2004,26(4):107-111. (in Chinese with an English abstract)

[3] POND C R, HILL E G. Laser measurements of angle of attack on wind tunnel models [J].

Astronautics and Aeronautics, 1981, 19(1): 56-57; 59.

[4] CRAWFORD B L. Angle measurement system (AMS) for establishing model pitch and roll zero and performing single axis angle comparisons [J]. Collection of Technical Papers-45th AIAA Aerospace

Sciences Meeting, 2007(20): 13930-13939.

[5] GRAVES S S, BURNER A W. Development of an intelligent videogrammetric wind tunnel measurement system [J]. Proceedings of SPIE-The International Society for Optical Engineering, 2001

(4448): 120-131.

[6] JONES T W, LUNSFORD C B. 43rd AIAA aero-space sciences meeting and exhibit papers, Reno, United States, January 10-13, 2005 [C]. Reston, United States: AIAA, 2005: 5489-5498.

[7] TSAI R Y. Versatile camera calibration technique for high-accuracy 3d machine vision metrology using off-the-shelf tv cameras and lenses [J]. IEEE Journal of Robotics and Automation, 1987, RA-3

(4): 323-344.

[8] 陈华, 叶东, 车仁生, 等. 基于精确控制点的立体像机校准技术 [J]. 光学精密工程, 2006, 14(5): 903-909.

CHEN Hua, YE Dong, CHE Ren-seng. Stereo camera calibration based on accurate control points [J].

Optics and Precision Engineering, 2006, 14(5): 903-909. (in Chinese with an English abstract)

[9] WENG J, COHEN P, HERNIOU M. Camera calibration with distortion models and accuracy evaluation [J]. IEEE Transactions on Pattern Analysis and Machine Intelligence, 1992, 14(10): 965-980.

[10] OLAGUE G, MOHR R. Optimal camera placement for accurate reconstruction [J]. Pattern Recognition, 2002, 35(4): 927-944.

本刊中的类似文章

1. 校丽丽; 付冬梅. 一种使红外图像立体化的方法 [J]. 应用光学, 2008, 29(supp): 37-43

---

Copyright by 应用光学